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Vážení členové SPS,

máme za sebou hektický podzim, který nám na samém konci října navíc ještě okořenil Energetický
regulační úřad (ERÚ).

Jeho návrh navýšení regulovaných složek cen energií a zrušení osvobození od tzv. energetické daně
považuji za naprosto likvidační pro český průmysl. Obavy nemám pouze já, ale panuje na nich shoda
napříč průmyslovými svazy. Takové zdražení u energeticky náročných oborů, kam se neřadí jen
stavebnictví, ale například i chemický a sklářský průmysl a mnoho dalších by znamenalo nárůst o stovky
procent ročně a v důsledku bychom nebyli schopní konkurovat zbytku Evropy, kde jsou podmínky
mnohem výhodnější.

V současné době, kdy většina z nás úpěnlivě vyhlíží restart ekonomiky, mi takové kroky
přijdou zpátečnické a naše práce a volání po restartu by se v těchto dnech dala bez nadsázky označit za
sisyfovskou činnost.



Svaz podnikatelů ve stavebnictví k situaci rozeslal
tiskovou zprávu, která byla hojně citována médii i při
jednání Poslanecké sněmovny. Nyní však doufáme, že
započne plodná diskuze mezi průmyslem, vládou a
ERÚ, na jejímž konci bude řešení výhodné pro
všechny. Je nutné si uvědomit, že stát by bez
prosperujícího průmyslu vlál na chvostu Evropy.

Přeji příjemné čtení a klidný nadcházející advent,

Ing. Jiří Nouza
prezident SPS

AKTUALITY
Hejtman Zlínského kraje představil plány připravovaných

investic

Jaké investiční záměry připravuje zlínské hejtmanství pro nejbližší období? Jaké jsou výzvy, s čím
se potýkají stavební firmy v regionu a jak může kraj pomoci zaměstnanosti v oboru? O těchto a
dalších tématech měli možnost diskutovat představitelé kraje v čele s hejtmanem Radimem
Holišem a radním pro investice Zbyňkem Fojtíčkem se zástupci stavebních firem v regionu 26. září
2023 ve Zlíně.
 



„Se stavaři, ale i dalšími zástupci zaměstnavatelů se setkávám pravidelně. Je to pro mě příležitost
představit jim, jaké projekty kraj chystá, aby se na ně mohli připravit. Zároveň získávám zpětnou vazbu k
tomu, co v území funguje dobře a co by mohlo lépe a v čem mohu jako hejtman pomoci například na
úrovni Asociace krajů,“ sdělil hejtman Radim Holiš.

Proběhl seminář Kombinované stavby

Na diskusním semináři Kombinované stavby, který se konal 15. listopadu 2023 v Praze, bylo
hlavním tématem městské plánování a problematika povolování udržitelných staveb. Akce se
zúčastnili zástupci vedení Ministerstva pro místní rozvoj ČR v čele s ministrem Ivanem Bartošem a
vrchní ředitelkou Leonou Gergelovou Šteigrovou.

Cílem semináře, který byl pořádaný Svazem podnikatelů ve stavebnictví a firmou Sekurkon ve spolupráci
s Nadací dřevo pro život, bylo poukázat na problematiku povolování udržitelných staveb v procesu
městského plánování a úskalí jejich povolování z pohledu všech účastníků. Ministerstvo pro místní rozvoj
dlouhodobě podporuje udržitelný rozvoj a kvalitní výstavbu, proto není překvapením, že byla celá akce
pořádána právě pod jeho záštitou. Akce se zúčastnili i zástupci ministerstva v čele s ministrem Ivanem
Bartošem a vrchní ředitelkou Leonou Gergelovou Šteigrovou, kteří vyjádřili podporu kombinovaným
stavbám a snahu prosadit snazší povolení takto udržitelných staveb do budoucna. Na akci nechyběl ani
prezident našeho Svazu Jiří Nouza.

Mediálními partnery akce byly deník E15 a časopisy Konstrukce a Stavebnictví.

Více se dočtete ZDE

https://www.sps.cz/hejtman-zlinskeho-kraje-predstavil-plany-pripravovanych-investic/


TISKOVÉ ZPRÁVY SPS
Růst cen energií je pro český průmysl časovaná bomba.

Důsledky pocítí i jednotlivci  

Svaz podnikatelů ve stavebnictví nesouhlasí s navrhovaným navýšením regulovaných složek cen
energií a se zrušením osvobození od tzv. energetické daně. Tyto kroky považuje pro český průmysl
napříč odvětvími za likvidační. Ve stavebnictví by se navýšení cen energií dramaticky promítlo do
cen stavebních materiálů. To ovlivní nejen konkurenceschopnost českého stavebnictví, ale také
dostupnost bydlení.

Energetický regulační úřad (ERÚ) na konci října představil návrh výrazného zvýšení ceny regulované
složky elektřiny. Pro velké odběratele se jedná oproti roku 2022 o nárůst o 200 až 250 %, v porovnání
s rokem 2023 je tento nárůst ještě markantnější. To vnímá většina podnikatelských svazů jako naprosto
likvidační. „Považujeme to za nekonkurenceschopné podmínky, ve kterých by velcí spotřebitelé měli
čtvrtou nejdražší elektřinu v Evropě. Vnímáme to jako absolutní podkopnutí tuzemské ekonomiky, která
navíc stále vyhlíží svůj restart,“ podotýká Jiří Nouza, prezident Svazu podnikatelů ve stavebnictví,
s ohledem na data Eurostatu, podle kterých patří ceny energií pro velké odběratele v České republice
k nejdražším v Evropě. 

Délka legislativních povolovacích procesů brzdí naši práci 

Svaz podnikatelů ve stavebnictví aktuálně považuje za největší výzvu oboru délku legislativních
povolovacích procesů, která se staví do cesty plánovaným projektům. Pokud se proces
povolování staveb významně nezkrátí a nezjednoduší, nikam se neposuneme.

Nejde přitom jen o velké komplexní stavební plány, jako jsou například dostavba dálniční sítě či výstavba
vysokorychlostních tratí. Zdlouhavé legislativní procesy brzdí i menší projekty. Aktuálním příkladem může
být železniční most na pražské Výtoni.

ROZHOVOR
Bude kámen a písek "podpultové" zboží?

Se stavebnictvím je velice úzce spjat těžební průmysl, a tak jsme se zeptali Ing. Roberta Zelníčka,
generálního ředitele a člena představenstva akciové společnosti Českomoravský štěrk a
místopředsedy Těžební unie, na aktuální situaci a na to, jak vidí budoucnost.

Je pravda, že do deseti let skončí polovina kamenolomů a pískoven?

Více o konferenci ZDE

Více se dozvíte v přiložené TZ

Více se dozvíte v přiložené TZ

https://www.sekurkon.cz/clanky/zasadit-se-o-ekologicky-uzitecne-drevostavby-musime-my-vsichni
https://www.sps.cz/userfiles/tz-sps-rust-cen-energii-je-pro-cesky-prumysl-casovana-bomba-dusledky-pociti-i-jednotlivci_16998670991939.pdf
https://www.sps.cz/userfiles/tz-sps-02112023-delka-legislativnich-schvalovacich-procesu-brzdi-nasi-praci_16989167519606.pdf


Výhled do budoucna je nyní takový, že
z výčtu aktivních kamenolomů a pískoven,
může do deseti let být dotěženo 40 až 50
procent ložisek, přičemž jeden provoz může
využívat i více ložisek. Hrozí tedy, že pokud
se nepovede v rozumném časovém horizontu
rozšířit těžbu na již těžených ložiscích nebo
neotevřeme ložiska nová, bude se kámen a
písek muset dovážet. V některých regionech
se tak již děje, například v blízkosti polských
a slovenských hranic. Otázkou však je, zda tu
budou možnosti dovozu surovin, jakým
způsobem import navýší cenu suroviny a
současně jak vlivem dopravy zatížíme životní prostředí.

Česká republika už nemá vlastní zásoby?
Česká republika má dostatek zásob surovin (kámen, štěrk, písky) nutných pro výstavbu strategických
investic (dostavba dálniční sítě, stavba VRT, technická infrastruktura, energetická infrastruktura – jaderné
elektrárny). Primárním problémem je délka a složitost povolovacího procesu - u nové pískovny může trvat
5-10 let a u kamenolomu více, řekněme 8-12 let. U kamenolomu mám však zkušenost pouze se
znovuotevřením, to znamená, že jde o kamenolom, jenž byl dočasně uzavřen a v minulosti byl aktivní.
Naší společnosti se podařilo otevřít novou štěrkopískovnu Řípec (Veselí nad Lužnicí) ve druhé polovině
roku 2021, a to po zhruba sedmi letech příprav. Jen pro doplnění, v tomto regionu byla ve stejnou dobu
dotěžena pískovna Planá n. Lužnicí.

Aktuálně schvalovaná novela liniového zákona by ale měla proces urychlit. Nebo ne?
Ano, úkolem novely takzvaného liniového zákona je urychlení výstavby české dálniční, železniční,
energetické a vodní infrastruktury. Sněmovna schválila jeho rozšíření a přejmenování na zákon o
urychlení výstavby strategické infrastruktury. Nově se tedy bude vztahovat i na stavby pro energetickou
bezpečnost související s jadernou energetikou a usnadní i otevírání a těžbu strategických ložisek
kritických surovin. Bude se jednat o ložiska, která vláda, pro jejich mimořádný význam pro energetickou
nebo surovinovou bezpečnost, případně potřebu pro výstavbu strategických staveb, určí nařízením.
Novelizace se tedy nevztahuje na všechna ložiska bez dalšího, ale pouze na mimořádně významná
ložiska.  

FOTO: archiv Roberta Zelníčka

SVAZ PODNIKATELŮ VE STAVEBNICTVÍ V MÉDIÍCH

Odkaz na celý rozhovor ZDE

https://www.sps.cz/bude-kamen-a-pisek-podpultove-zbozi/


Jiří Nouza byl hostem vysílání Rádia Impuls. V pořadu Impulsy Honzy Benešovského
se vyjádřil k pozastavení výroby největšího výrobce pálených cihel a střešních tašek
v Česku firmy Wienerberger. Podle Jiřího Nouzy se do současné situace promítají
třeba i stále vysoké náklady na energie, které na firmy dopadají. Současně dodává,
že za nižší poptávku můžou i vysoké úrokové sazby u hypoték. Zároveň potvrdil
klesající poptávku po stavebních materiálech. „Méně se staví v oblasti menších
investorů, k poklesu, zastavení nebo stagnaci dochází i u těch velkých investorů typu
developerských projektů, nicméně to není jen otázka jen České republiky, ale celé
Evropy. Ten pokles výroby máme signalizován i z těch nejbližších evropských zemí,
to znamená Rakousko, Německo, sahá to i do Francie,“ uvedl s tím, že nechce dělat
předběžné závěry.



Návrh Energetického regulačního úřadu (ERÚ) na skokové zvýšení regulované
složky elektřiny pro velkoodběratele bude mít negativní dopad na hospodaření
českých firem. Zástupci průmyslových asociací se obávají o konkurenceschopnost
českého průmyslu. „Považujeme to za nekonkurenceschopné podmínky, ve kterých
by velcí spotřebitelé měli čtvrtou nejdražší elektřinu v Evropě. Vnímáme to jako
absolutní podkopnutí tuzemské ekonomiky, která navíc stále vyhlíží svůj restart,“
podotýká Jiří Nouza, prezident Svazu podnikatelů ve stavebnictví. Cituje přitom data
evropského statistického úřadu Eurostat, podle nichž patří ceny energií pro velké
odběratele v Česku k nejvyšším v Evropě.

INFORMACE PRO ČLENY
Zaměstnáváte nebo plánujete zaměstnávat ve své firmě

cizince?



Využijte Informační portál pro cizince jako zdroj užitečných informací o možnostech jejich pobytu
v České republice nebo jejich přístupu na trh práce.

Vaši zaměstnanci na portálu získají také informace o svých právech a povinnostech, které se s jejich
pobytem v České republice pojí.

 

Školení projektu Norských fondů, s názvem: efektivní sociální
dialog ve stavebnictví – výzvy a příležitosti

20.-21.11.2023 proběhlo školení o Sociálním dialogu, kolektivním vyjednávání v Norsku a využití
zkušeností Norska v sociálním dialogu v ČR.

Copyright © 2023, SPS

Obracet se můžete na e-mailovou adresu: press@sps.cz.

Informační leták o portálu k zaměstnávání cizinců v CZ verzi

Informační leták o portálu k zaměstnávání cizinců v ENG verzi

Více o projektu se dozvíte ZDE

mailto:press@sps.cz?subject=Dotaz%20k%20newsletteru%20SPS
https://www.sps.cz/userfiles/ipc-pro-zamestnavatele-cz_17007275760498.pdf
https://www.sps.cz/userfiles/ipc-pro-zamestnavatele-eng_17007275757997.pdf
https://www.sps.cz/institut-sps/efektivni-socialni-dialog-ve-stavebnictvi-vyzvy-a-prilezitosti/
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